
Vážení rodiče,  

 

z důvodu reálné hrozby plánovaných nekompetentních zásahů do školství, nemáme 

jinou možnost, než podpořit svůj nesouhlas připojením se ke stávce vyhlášené 

Českomoravskou konfederací odborových svazů na den 27. listopad 2023. 

Plánované kroky ministerstva školství proti školám, pedagogickým a nepedagogickým 

pracovníkům, a především proti žákům a studentům, považujeme za nepřijatelné. 

Ekonomická situace naší země není dobrá, nicméně šetření na našich dětech a 

školství jako takovém je nedomyšlené a nekoncepční. 

Ve stávce školských odborů nejde o platy pedagogických pracovníků. Jde především 

o platy těch, kteří drží naše školství „zezdola“. Jde o nepedagogické pracovníky jako 

uklízečky, školníky, účetní, asistenty pedagoga, kteří poskytují v době inkluze 

neocenitelné služby dětem. 

Je těžké se v této situaci a termínech, které jsou používány, vyznat, tak vám přiblížím, 

jaké dopady budou mít chystané změny pro naši školu. 

Jedním z předchozích ministrů bylo rozhodnuto o zavedení inkluze, aby se mohli 

v běžné základní škole vzdělávat i děti s různým druhem postižení. K tomu dám dali 

na pomoc asistenty pedagoga. Bez jejich pomoci si nedokážeme představit výuku ve 

dvojtřídce. V současné době máme na celou školu v doporučeních od školských 

poradenských zařízení celkem 7 asistentů pedagoga. Využíváme na MŠ i ZŠ „jen“ 4. 

Po změnách navrhovaných MŠMT bychom měli nárok na pouze 1 asistenta na celou 

školu. Pak se ptám, komu se budeme věnovat více? Žákům s postižením, nadaným 

nebo „běžným“? Obsáhnout všechny bohužel nebude v našich silách. 

Dalším rozhodnutím je snížení počtu vyučovacích hodin. To v praxi znamená, že na 

předměty jako např. jazyky se budou žáci opět slučovat do větších skupin, takže máme 

učit cizí jazyk 3. 4. a 5. třídu dohromady? Dalším negativním dopadem bude to, že 

budeme muset snížit počet učitelů a ze školy se třemi třídami bude škola se dvěma 

třídami, kde budou spojené v jedné třídě 3, ve druhé třídě 2 ročníky. 

Další krok ministra, o kterém se příliš nemluví, je centralizace škol. V praxi by to mělo 

vypadat tak, že bude mít několik škol 1 školníka, kterého si budou „půjčovat“. Dále se 

plánuje, že vznikne post managera, který bude mít na starosti školy o celkovém počtu 

až 5 000 žáků. Díky tomu spousta malých škol zanikne, protože budou příliš drahé na 

provoz. Vzhledem k tomu, že jsme škola v nájmu, tak si jistě dovedete představit, jak 

bychom dopadli právě my. Dalším úžasným výrokem pana ministra je to, že nevidí 

důvod, proč má mít každá škola nebo školka vlastní kuchyň s jídelnou. V praxi to bude 

vypadat tak, že do škol a školek se bude jídlo dovážet, kuchařky přijdou o práci. 

A jen se ještě zmíním v krátkosti o platech učitelů, kdy vláda dala předvolební slib 

učitelům, jako prima předvolební tah, uzákoněných 130% průměrné mzdy. Ano, jako 

ředitel dostanu balíček peněz, kde je 130 % pro každého učitele, ale tyto peníze nejsou 

v tarifech, ale nenárokových složkách. Další balíček peněz, jsou peníze v ONIV (na 

zákonné pojištění, placení nemocenských, plavání a na koupi pomůcek), kterých je ale 



žalostně málo. Proto nám ministerstvo dovolilo, že z peněz, které máme na platy si 

můžeme peníze přesouvat právě do těchto ONIV. A ano, děláme to každý rok, takže 

z peněz na platy učitelů se platí plavání a pomůcky pro žáky. 

O tom, že školství stojí na okraji zájmu státu svědčí už jen fakt, že od r. 1993 máme 

23. ministra školství, 3. za toto volební období. Každý z ministrů vnese do škol nějakou 

svojí invenci, pokus o změnu a pedagogové starejte se, zkoušejte, testujte, co funguje, 

co ne.  

Proto jsme se rozhodli, že se ke stávce 27. listopadu 2023 připojíme. A to jak ZŠ, tak 

i MŠ. Chápu, že některým rodičům způsobíme potíže, přesto věřím, že naše důvody 

chápete a podpoříte nás. Jde nám o společnou věc a tou je kvalitní vzdělávání pro 

naše děti na všech stupních školství. 

Mgr. Hana Šulcová 

 


